
3    سیاسـت   سال پنجم
شماره    1274

یکشنبه 
1401 .02 . 25
13 شوال 1443/ 15می 2022

a r m a n m e l i . i r

فـــرارو

گفت و گو
 سیدمحمود میرلوحی 

در گفت وگو با »آرمان ملی« : 
 چاره در 

 »تفاهم بزرگان جناح ها«
با يكديگر است

آرمان ملی: هنوز امید 
در جامعه وجود دارد اما 
نمی توان از کنار مشکلات 
معیشتی به راحتــی عبور 
کرد. مشکلاتی که دولت را مجبور به اتخاذ 
تصمیمات جدید کند مانند پرداخت یارانه 
زیادتر ازقبل و شاید کارت خرید محصولات 
غذایی. برخی معتقدند کارشناسان باید به 
دولت رئیسی مشاوره دهند تا بهترین راهکار 
اجرا شود و تاکید بر این است که گرایش های 
سیاسی نادیده گرفته شود. یک فعال سیاسی 
اصلاح طلب معتقد است که مشکلات معیشتی 
سبب مشکلات اجتماعی می شود. در ادامه 
گفت وگوی »آرمان ملی« با محمود میرلوحی 

عضو سابق شورای شهر تهران آمده است: 
  همان طور که می دانید مشــکلاتی 
مانند گرانی سبب ناراحتی خانواده ها از 
وضعیت معیشتی شده است. این چالش 

چه تبعاتی می تواند داشته باشد؟
نمی توان انکار کرد که دردهای اجتماعی، 
دردهای بزرگی هستند. در اقتصاد نیز چندین 
درد بسیار مهم داریم که آن دردها اقتصاد را 
از مرحله طبیعی رد می کند. ایران سال هاست 
دچار بیماری تورم است. در کنار همین افزایش 
تورم، گرانی کالاها نیز وجود دارد. البته عمده 
کشور ها تورم دارند اما سعی می کنند اقلام 
اساسی غذایی که مصرف عمومی دارد را 
مورد حمایت قرار دهند اما  متاسفانه گرانی 
به همه بخش ها سرایت کرده است. درد بعدی 
اشتغال است؛ جامعه ای که بیکاری در آن بالا 
برود با وجود تورم معمولا آسیب هایی از جمله 
حاشیه نشینی و طلاق و خشونت ها  افزایش 

پیدا می کند.
 تصور می کنید دولت برای رفع این 
مشکل چه راهکاری می تواند داشتـــه 

باشد؟
نباید عملکردهای گذشته را در بروز چنین 
مشکلاتی نادیده گرفت. مسئله این است 
که ایران از احمدی نژاد دچار منفی شدن 
شاخص سرمایه گذاری شد؛ مثلا در دولت 
مرحوم هاشمی چندین اتوبان و سد زده شد 
در دولت خاتمی عسلویه و راه آهن و چنین 
پروژه هایی انجام شد اما از دولت احمدی نژاد 
به بعد با وجود انبوه دلارهای نفتی به سمت 
سرمایه گذاری نرفت و صرفا یک سری کارهای 
رو بنایی انجام شد. این روند ادامه داشت تا 
برجام پذیرفته شد که آن هم با آمدن ترامپ 
متوقف شد. متأسفانه همه این دردهای 
سنگینی که هر کدام یک کشور را به چالش 
می کشد در جغرافیای ایران جمع شده است. 

 چند روز قبل خبرگـــزاری ایرنا که 
وابسته به دولت است به انتشار اخباری 
درباره اعتراضات پرداخت. به نظرتان این 
اعتراضات چه نتیجه ای دارد و آیا تاثیری 
در وضعیت اقتصادی جامعه و مردم دارد؟

یک نکته را بنده قبل از دوران رئیسی هم 
گفتم که انتخابات پرشکوه96 که انجام شد 
شش ماه پس از آن اعتراضات دی ماه96 اتفاق 
افتاد و به دوستان گفتیم فکر نکنید چون 
نهادها یک دست است به به و چهچه کنند. 
متاسفانه الان دولت تکلیف خود را روشن 
نمی کند و بیان نمی کند که اقتصاد چگونه باید 
از رشد منفی و تورم 40درصد و بیکاری و همه 
این گرفتاری ها دربیاید. برخی اعلام کردند ما 
ناجی اقتصاد هستیم ولی هنوز رویکرد دولت 

نیز روشن نیست . 
 دولت برای آرامش دادن به مردم چه 

باید بکند؟
دولت باید معتمدین مردم را بخواهد و 
توضیح دهد و با اجماع ملی باید کار انجام 
دهند. در گذشته اعتراضات جدی داشته ایم 
و به نظر می رسد مسئولان به جای گفت وگو 
با افراد خاص باید با کارشناسان اقتصادی و 
بزرگان جناح ها تفاهم کنند و همه هم زبان 
باشند. به نظر می آید با شیوه فعلی تصمیمات 
دولت باید تغییر کند و تجارب قبلی ها را نگاه 
کنند و حوادث  را مرور کنند و نکند که دوباره 
وارد همان بازه تکراری شوند و دولت فقط 

بگوید همه چیز خوب است. 
 معتقد بودید اقتصاد ایران بیمار 

است. برای بهبود آن چه باید کرد؟
امروز به گفته کارشناسان، اقتصاد ایران هر 
پنج نشانه بیماری و خطر از جمله، تورم، ارز، 
بیکاری، رشد منفی و کاهش سرمایه گذاری 
را دارد. به گفته یکی از کارشناسان، اقتصاد 
باید در اتاق عمل و حاذق ترین جراحان هم 
باید بالای سر او باشند نه آنکه یکی بنشیند 
و بگوید آیا باید عمل کنیم؟  دیگری بگوید 
آزمایش دهید تا نتیجه مشخص شود .امروز 
اقتصاد ایران بیمار است و باید جراحان حاذق 
هم بالای سر آن باشند تا این بیماری را برطرف 
کنند. در شرایطی که اقتصاد ما، اقتصادی 
تک محصولی است که بر فروش و صادرات 
نفت تکیه دارد، طبیعتاً تداوم تحریم ها مشکلی 
جدی است که بر میزان درآمدهای کشور اثر 
منفی می گذارد. ضمن آن که ما سال هاست که 
سرمایه گذاری درست و قابل قبولی در صنعت 
نفت نداشتیم و طبیعی است که با گذر زمان، 
از این منظر نیز بر گستردگی و عمق مشکلات 
ما در ایجاد و تحصیل درآمدهای نفتی کشور 

افزوده خواهد شد. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی: موسســات 
غیردولتی به چه موسساتی گفته می شود و چه 
نهادی بر آنها نظارت دارد. در تعریف این موسسات 
می توان اذعان داشت هر سازماني که تحت نظارت 
و تأسیس دولت قرار ندارد غیردولتي خواهد بود. با 
این تعریف اغلب تشکل هاي خیریه، امدادرساني، 
تجاري، بازرگاني، فرهنگي، اجتماعي، ورزشي، 
علمي، فني، اداري و سیاسي غیردولتي محسوب 
می شوند اما مسئولیت نظارت بر این سازمان ها 
برعهده چه نهادی است؟ یکی از نمایندگان مجلس 
در روزهای اخیر به این موضوع ورود پیدا و عنوان 
کرده موسسات غیردولتی پاسخگوی هیچ نهادی 
نیستند. برای بررسی ابعاد بیشتر این ماجرا با حسن 
لطفی، عضو کمیسیون اجتماعی مجلس به گفت وگو 

پرداخته ایم. 
بودن  پاسخگو  غیر  از  قبل  چندی    
موسسات غیردولتی انتقاد کرده بودید. نقد 
شما به عدم پاسخگویی است یا عدم مشخص 

بودن نهاد ناظر؟
دولتی فربه تر از دولت داریم که از جمله آنها 
می توان به سازمان تامین اجتماعی اشاره کرد. هر 
فردی مبلغی را به عنوان بیمه پرداخت می کند اما 
تاکنون سابقه داشته که سازمان تامین اجتماعی به 
بیمه شده اطلاع دهد که تاکنون چه مبلغی به عنوان 
بیمه از بیمه شده دریافت و در چه اموری هزینه کرده 
است. یا بیمه سلامت که همین وضعیت را دارد. از 
موارد دیگر می توان به دانشگاه آزاد اسلامی اشاره 
کرد که از اعلام نحوه هزینه کرد شهریه به دانشجو 
خودداری می کند به عنوان نمونه تاکنون اعلام 
نکرده که هزینه استاد و دیگر خدمات چقدر بوده که 
از شهریه دانشجویان برای پرداخت آن استفاده شده 
است. شما به عنوان رسانه اطلاع دارید این مبالغ در 

کجا خرج شده است. آنها پاسخگو نیستند. 
  تنها پاسخگو نبودن نهادهای غیردولتی 

در حوزه آموزش و بهداشت مورد نقد شماست. 
خیر. تعداد آنها زیاد است. برخی هلدینگ های 
بانک های کشور مانند بانک کشاورزی، بانک ملی 
و سپه دارای هلدینگ هایی در حوزه های مختلف 
هستند. آیا تاکنون به شما گفته اند 10 میلیون 
در بانکی دارید و از این مبلغ یک درصد در فلان 
هلدینگ سهام به شما تعلق گرفته است؟ سود این 
شرکت ها چقدر است و چه نهادی بر آنها نظارت دارد. 
چه فرد یا نهادی از عملکرد صندوق های بازنشستگی 
و شستا، شرکت های وابسته بنیادها و شرکت های 
وابسته به دستگاه های اجرایی حتی شرکت های 
دولتی خبر دارد؟ مثلا می گویند بانک رفاه کارگران 
اما کدام کارگر عضو هیات مدیره این بانک است. 

شرکت های شستا مگر برای کارگران نیست. 
  نظارت بر این سازمــان ها وظیفه دولت 

است؟

می گویند دولت نباید قبول کند چون موسسات 
غیردولتی و نظارت بر آنها از عهده دولت هم خارج 
است. آقای تامین اجتماعی یا سازمان بازنشستگی 
کدام بازنشسته عضو صندوق های بازنشستگی است. 

  چه باید کرد؟
برای نظارت باید اعضا از میان اعضایی که سواد و 
اطلاعات کافی دارند عضو هیات مدیره شوند و با رای 
کارگران و بازنشستگان و سهامداران ناظرانی تعیین 
شوند. اساسنامه باید تغییر کند تا افرادی که دراین 
مجموعه ها حتی به مبلغ یک ریال سهم دارند، بیایند 
و در کنار این رسانه هم داشته باشند. الان اینها کدام 
رسانه را دارند و کدام رسانه با اینها کار می کند؟ البته 
شاید برای تبلیغات خود با رسانه ها کار کنند اما برای 
گزارش عملکرد صندوق بازنشستگان کشوری، 
صندوق شهرداری و صندوق های دیگر شده است که 
بگویند رسانه ها منتشر کنند که این هزینه ها صورت 

گرفته است. اگر واقعا می خواهیم نظارت کنیم باید 
به همه شرکت های فولاد، سیمان و پتروشیمی ها که 
جزو پولدارترین ها هستند نیز نظارت صورت گیرد. 
اینها از برق، گاز و آب یارانه ای استفاده می کنند . 
اصلا گزارش منتشر کنند که داریم ضرر می کنیم. 
در این خصوص که باید این تفاسیر چه باید کرد نیز 
باید بگویم که اساسنامه اینها باید تغییر پیدا کند و 
به ازای هر موسسه و هر مجموعه کوچک تا بزرگ 
سهامداران واقعی اش باید در همان جا ناظر بر آن 

مجموعه باشند. 
  چه نهـــادی باید به اینها اجبار کند که 

اساسنامه را تغییر دهد؟
یکی از مهم ترین نهادهایی که باید اینها را مجبور 
به پاسخگویی کند وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی 
است. باید لایحه ای بیاورد و این مساله را اصلاح 
کند. وزیر اقتصاد کشور باید لایحه بیاورد و بگوید 
تا کنون در خصوص بیمه ها نظارتی نبوده و ما 
می خواهیم که نظارت ها هدفمند شود. اگر وزرایی 
مثل وزیر کار، وزیر اقتصاد، صنعت و... اساسنامه ها 
را اصلاح کردند می توان نسبت به تغییر در جهت 
بهبود امیدوار بود. مگر نمی گوییم ایران خودرو به 
تعداد مشخصی سهامدار دارد؟ کدام سهامدار این 
شرکت از سود و زیان مجمع ایران خودرو خبر دارد؟ 
ما می گوییم مجموعه وزارت صنعت، کار، اقتصاد و 
نفت که به نحوی از انحا کار و فعال اقتصادی می کنند 
وزرای مربوطه شان باید لایحه به مجلس بیاورند، 
اساسنامه شان تغییر کند و رسانه شان مشخص شود 
و اعضای آنها از بین سهامداران انتخاب شود. این تنها 
راهی است که مردم به عملکرد این موسسات نظارت 
کنند. باید کارها به نحوی شفاف باشد که ماهانه 
گزارش داده شود که فلان شرکت چه میزان سود و 
چقدر ضرر کرده است. متاسفانه نه تا کنون فردی 
یا نهادی به این قضیه ورود کرده و نه اینها به کسی 

پاسخگو بودند. 

آرمان ملی: یک سال پیش در چنین روزهایی، اخبار 
ثبت نام نامزدهای مختلف انتخابات ریاست جمهوری 
روی خروجی رسانه ها قرار می گرفت. اصلاح طلبان 
فهرستی ده نفره داشتند که در آن فهرست بلند هم 
نام بعضی چهره های مطرح مثل علی لاریجانی و علی 
مطهری وجود نداشت. بعد از یک سال، نامزدهای آن 
انتخابات، هر کدام به گوشه ای رفتند. بعضی از آنها در  
دولت پستی گرفتند و بعضی، اتفاقا مسیر افول را پیمودند 
و مدت هاست که خبری از آنها نیست. در این گزارش به 
وضعیت 14 نامزد اولیه جریان اصلاح طلب می پردازیم 

که بعد از یک سال به چه کاری مشغول هستند؟
  کاندیداهای قبلی امروز کجا هستند

محمدجواد ظریف؛ بدرود سیاست: گزینه اول 
اصلاح طلبان اصلا در انتخابات نامـــزد نشد. او بعد از 
انتخابات هم حضور بسیار کمرنگی در محافل داشت اما 
ماه رمضان در افطاری رئیس جمهور رویت شد. شبکه های 
اجتماعی، تصاویر سخنرانی های ظریف را در مناسبات 

مختلف بازنشر می کنند. ظریف فعلا در دانشگاه تدریس 
می کند و بجز دیدارهای غیررسمی، حضوری در دنیای 
سیاست ندارد. اسحاق جهانگیری؛ عکس یادگاری با ارز 
دولتی: بعد از قطعی شدن عدم نامزدی ظریف، اسحاق 
جهانگیری جدی ترین گزینه اصلاح طلبان به شمار 
می رفت که حتی اعضای اصلی ستاد انتخاباتی خود را 
معرفی کرد اما رد صلاحیت شد. جهانگیری در این یک 
سال در انزوا بود. گاهی اصولگرایان از محاکمه او صحبت 
می کنند و در رسانه های خود ادعا می کنند سیاست های 
اشتباه جهانگیری، هنوز هم تاثیر خود را بر اقتصاد 
ایران باقی گذاشته است. برخلاف ظریف، جهانگیری 
خاطره خوشی در اذهان باقی نگذاشته است و نام او با 
ارز 4۲00 تومانی پیوند خورده است. مسعود پزشکیان؛ 
تلاش برای حفظ کرسی پارلمان: پزشکیان همچنان 
صندلی نمایندگی را حفظ کرده است و جز یکی دو نطق 
اعتراضی، بعد از آن به تنظیمات سابق برگشت و حتی 
نتوانست یک فراکسیون منتقد دولت در مجلس ایجاد 

کند. پزشکیان به احتمال زیاد برای انتخابات مجلس 
دوازدهم هم نامزد خواهد شد. محمدرضا عارف؛ ادامه 
سیاست سکوت: عارف که خود را در لباس رهبری جریان 
اصلاح طلب می دید، هرگز گمان نمی کرد که گزینه پنجم 
این جریان برای انتخابات ریاست جمهوری باشد. او نامزد 
انتخابات نشد و بعد از آن هم، دوران را در سکوت خبری 
طی می کند. البته عارف به این سکوت عادت دارد و 
دوست دارد که به این صفت، برند شخصی خود را معرفی 
کند. چنانچه چهار سال نمایندگی او با وجود اتفاقاتی 
مثل دی 96 و آبان 9۸ در سکوت سپری شد!  محمد 
شریعتمداری؛ یادبود در وزارت کار: محمد شریعتمداری 
اصولا سیاستمداری نیست که به خاطر سخنرانی سیاسی 
شناخته شود. او هم در یک سال گذشته در بی خبری 
به سر برد. البته اصولگرایان انتقادهای تندی به او هم 
داشتند. نام شریعتمداری یکبار در دولت رئیسی مطرح 
شد؛ آنهم زمانی که اعتراضات کارکنان وزارت کار در 
حیاط وزارتخانه برگزار شد و معترضان از او یاد کردند که 

ظاهرا بهترین دوره معیشت شان در زمان مدیریت او بوده 
است. مصطفی کواکبیان؛ از فریاد تا زمزمه: دبیرکل حزب 
مردمسالاری هم این روزها به امور حزبی و دانشگاهی 
می پردازد. کواکبیان گاهی هم از دولت انتقاد می کند 
اما به نسبت دوران نمایندگی، روحیه آرام تری گرفته 
است. او همچنان روزنامه مردمسالاری را منتشر می کند؛ 
روزنامه ای که چندان منتقد سرسخت نیست. به این 
ترتیب او که خودش را »فریاد اصلاحات« معرفی می کند، 
فعلا تلاش می کند چیزهایی برای خودش زمزمه کند 
تا اینکه بخواهد فریاد بکشد. سیدمحمد صدر؛ تنها 
بازمانده: بعد از محمدجواد ظریف و محمدرضا عارف، 
سیدمحمد صدر هم چهره دیگری بود که سال گذشته 
با وجود دعوت، حاضر به نامزدی در انتخابات ریاست 
جمهوری نشد. او همچنان یکی از معدود اصلاح طلبان 
مجمع تشخیص مصلحت نظام به شمار می رود و مثل 
سایر اصلاح طلبان از قدرت حذف نشده است؛ هر چند در 
جایگاهی نیست که قدرتش اثری داشته باشد؛ چنانچه 
زمانی که قدرت بیشتری هم داشتند، حرفشان شنونده 
نداشت. محمود صادقی؛ سیاستمدار توییتر: نماینده 
سابق مجلس بیش از سایر همقطاران از وضعیت فعلی 
انتقاد می کند و در بسیاری از انتقادات، او مقامات دیگر 
را هم مخاطب نقد خود قرار می دهد. صادقی همچنین 
دبیرکل انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه باقی ماند و 
فعالیت های این حزب را پیگیری می کند. نوع نقدهای 
صادقی به شکلی نیست که با ساختار فعلی، حتی بتواند 
برای انتخابات شورای شهر، رضایت نهادهای نظارتی 
را بگیرد. شهیندخت مولاوردی؛ بازگشت به دفترخانه 
اسناد: شهیندخت مولاوردی قبل از عید به خاطر یک 
برنامه در صداوسیما مورد توجه مردم قرار گرفت؛ آنجا که 
در اعتراض به فضای برنامه افق، به همراه زهرا شجاعی 
برنامه زنده را ترک کردند. مولاوردی هم فعالیت هایش 
را به شبکه اینستاگرام معطوف کرده و مطالبی درباره 
حقوق زنان می نویسد و ظاهرا فعلا در همان دفترخانه 
رسمی خودش مشغول به کار است.زهرا شجاعی؛ انزوا 
در بیماری: شجاعی چند روز پیش خبر داد به سرطان 
مبتلا شده است و روند درمان را آغاز کرده است. این فعال 
سیاسی اصلاح طلب سال گذشته نامزد انتخابات و در 
نهایت رد صلاحیت شد. او فعالیت چندانی ندارد و مانند 

سایر همفکرانش فعلا فضایی جز سکوت ندارد. 

دیپلماسی اقتصادی مساله ای بوده که همواره مد نظر 
مسئولان وزارت امور خارجه قرار داشته و چه در دولت پیشین و 
چه در دولت کنونی وزرای امورخارجه بر این امر تاکید داشته اند. 
این در حالی است که در دولت سیزدهم به طور ویژه به این مساله 
پرداخته شده است. رئیس شورای راهبردی روابط خارجی با 
تأکید بر اینکه در کنار امور اجرایی، نیاز به نظریه پردازی در 
حوزه دیپلماسی اقتصادی وجود دارد، گفت: وزارت امور خارجه 
باید در کنار فعالیت دیپلماسی، در تدوین ضوابط و مقررات 
بین المللی مشارکت داشته باشد و این امر به زیربناهای نظری 
نیاز دارد. سید کمال خرازی گفت: در واقع کتاب »دیپلماسی 
اقتصادی؛ روندها و چشم اندازهای منطقه ای و جهانی« مبانی 
نظری دیپلماسی اقتصادی را ارائه می دهد و تبیین می کند که 
چگونه باید یک کشور با توجه به مفاهیم و سازوکارهای موجود 
در این زمینه نقش و مشارکت جدی تری را داشته باشد و از 
این رو، این کتاب می تواند برای مجریان دیپلماسی اقتصادی 

کشور بسیار مفید باشد. 

 

  نیاز به نظريه پردازی 
در حوزه ديپلماسی 

اقتصادی 

 ترک کردن 
 فضای سیاسی يعنی 

محو شدن سیاسی

  

 سرعت اينترنت 
 افزايش 

داشته است!

انتقادات به سرعت و کیفیت اینترنت وجود دارد اما وزیر 
ارتباطات نظر دیگری دارد و می گوید: زمانی که وزارتخانه را 
تحویل گرفتم سرعت اینترنت تلفن همراه ۲1 و هشت دهم 
مگابیت بر ثانیه بوده است و الان با حدود 1۵درصد افزایش به 
۲۵ رسیده است سرعت اینترنت خانگی نیز حدود 9 مگابیت بر 
ثانیه بوده و اکنون به حدود 10 رسیده است. عیسی زارع پور 
ادامه داد: البته این اعداد رضایتبخش نیست و ما در ارتباطات 
ثابت رتبه 14۵ را در دنیا داریم و در شبکه سیار به میانگین 
جهانی نزدیک تر هستیم ولی این سرعت شایسته مردم ما نیست 
و به دلیل عقب ماندگی تاریخی این وضعیت ایجاد شده و حتماً 
باید سرعت و کیفیت افزایش پیدا کند و یکی از بال های شبکه 
ملی اطلاعات همین شبکه پر سرعت و با کیفیت در سراسر 
کشور است اما پسرفتی هم نداشته ایم. وی در مورد سرعت 
اینترنت تلفن همراه و اینترنت خانگی اظهار داشت: مراجع 
جهانی و سایت های معتبری در مورد سرعت ارائه خدمات 

اینترنت قابل رجوع و استناد هستند و ما نیز آن را می پذیریم. 

اصولگرایان و اصلاح طلبان به تدریج در حال آماده شدن برای 
انتخابات 140۲ هستند. چهره سیاسی اصولگرا در پاسخ به این 
سوال که آیا اصولگرایان رقیب جدی چون اصلاح طلبان برای 
انتخابات 140۲ مجلس می بینند یا خیر، گفت: طبیعی است که 
هر جریان سیاسی نسبت به این قضیه عنایت داشته باشد که غیبت 
از جامعه منجر به حذف تدریجی خواهد بود، یعنی حذفی که خود 
فرد یا خود جریان عامل اصلی آن است نه حذفی که یک مسئله 
بیرون دلیل آن باشد. عباس سلیمی نمین افزود: فعالیت های 
سیاسی چندان که باید پذیرای این مطلب نیست که اگر جریانی یا 
گروهی در یک عرصه  شکست خورد فضای سیاسی را ترک کند، در 
واقع ترک گفتن فضای سیاسی به منزله محو شدن سیاسی است 
چون وقتی یک جریان برای مدتی غیبت می کند تصویر ذهنی او 
تصویری است که جامعه از او دارد و این تصویر کمرنگ و کمرنگ تر 
می شود تا جایی که دیگر اصلا کسی او را نمی شناسد. بنابراین وقتی 
گروه و جریان سیاسی به دنبال تأثیرگذاری بر جامعه هستند در 

عین حال لازم است ارتباطی هم با جامعه داشته باشند. 

»حسن لطفی«، نماینده مجلس در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

موسسات غیر دولتی چرا پاسخگو نیستند؟
   سود هلدینگ ها کجا خرج می شود                                                                                                                     چرا سود موسسات غیردولتی اعلام نمی شود؟

»آرمان ملي« آرایش سیاسي متفاوت سال پیش رو    و سال آینده را گمانه زني مي کند

راندهشدههایسيـــاسیبازمیگردند
  با توجه به تحولات سیاسي پیش رو و منتهي به انتخابات مجلس، چهره هاي سیاسي اصلاح طلب و راست میانه خود را براي حضور مجدد آماده کرده اند؛ 

 اتفاقي که نشان از تغییر آرایش سیاسي -در هر دو اردوگاه اصلاح طلب و اصول گرا -دارد

سخنگوی شورای نگهبان: 
 هیچ بن بستی 

در قانون اساسی وجود ندارد
 در محدوده اختیارات مان عمل می کنیم

آرمان ملی: سخنگوی شورای نگهبان گفت: همه 
دستگاه ها باید به دولت برای حل مشکلات کمک کنند، 
ما هم در حیطه وظایف و اختیارات مان این کار را انجام 
می دهیم. هادی طحان نظیف گفت: طرح جهش تولید 
دانش بنیان چند مرحله ای در شورای نگهبان و مجلس 
در رفت و آمد بود که نهایتا مغایر با موازین شرع و قانون 
اساسی شناخته نشد. وی افزود: این طرح بر اساس 
آسیب شناسی های صورت گرفته خوب طراحی شده 
بود و موانع پیش روی دانش بنیان را رفع کرده است. 
طحان نظیف یادآور شد: خوشحالیم این طرح در اسرع 
وقت به نتیجه رسید امیدواریم تولید دانش بنیان موجب 
پیشرفت روز افزون در اهداف کشور بشود. وی گفت: 
همچنین طرح تغییر ساعت رسمی بررسی شد که 
مغایر قانون اساسی شناخته نشد که این طرح از ابتدای 
سال 140۲ اجرایی می شود و بر اساس این طرح، ساعت 
رسمی کشور از ابتدای 140۲ تغییر نمی کند. وی 
ادامه داد: در مصوبه قبلی زمان اجرای طرح مشخص 
نشده بود، اما در مصوبه جدید، تصریح شده که از سال 
140۲ قانون تثبیت ساعت رسمی کشور اجرا خواهد 
شد بر این اساس، دستگاه ها نیز فرصت خواهند داشت 
تا خود را با این قانون تطبیق دهند. سخنگوی شورای 
نگهبان گفت: در این قانون، ساعت رسمی کشور و 
ساعت کاری ادارات از یکدیگر تفکیک شده و دولت با 
توجه به شرایط جغرافیایی، اختیاراتی در ساعت کاری 
دارد. وی درباره نشست سخنگویان سه قوه با سخنگوی 
شورای نگهبان بیان کرد: نشست های سخنگویان سه 
قوه در جهت تعامل قوا برگزار می شود، این نشست ها با 
حفظ استقلال این قوا است و هر کس در حیطه خود به 
صورت مستقل عمل می کند و ما وارد حیطه های سایر 
دستگاه ها نمی شویم. وی تاکید کرد: کشور مشکلات 
اقتصادی دارد و در این راستا همه دستگاه ها باید کمک 
کنند، ما هم در حیطه وظایف و اختیاراتمان این کار 
را انجام می دهیم ولی از حدود و اختیاراتمان خارج 
نمی شویم. وی در خصوص همکاری شورای نگهبان و 
قوه قضائیه گفت: وظیفه شورای نگهبان براساس قانون 
اساسی مشخص است و ما در نقطه آخر موضوع تقنین 
قرار داریم. ما در این مسیر حتما کمک می کنیم و در بعد 
کارشناسی هم پژوهشکده شورای نگهبان در اختیار همه 
نهادها و قواست. طحان نظیف در پاسخ به سوالی درباره 
نظر شورای نگهبان در رابطه با طرح شفافیت قوا اظهار 
داشت: موضوع شفافیت مهم و مورد توجه است. وی 
ادامه داد: این طرح در حال تصویب است و اظهارنظرهای 
مختلفی درباره آن صورت می گیرد و برخی معتقدند 
مغایر قانون اساسی است، اجازه دهید متن کامل طرح 
برای شورای نگهبان ارسال شود تا ما مانند سایر طرح ها 

از بعد قانون اساسی و شرع مورد بررسی قرار دهیم. 
  طرح اصلاح قانون انتخابات شوراها

طحان نظیف درباره طرح اصلاح قانون انتخابات 
بررسی  کار  دستور  در  طرح  این  گفت:  شوراها 
کمیسیون های تخصصی مجلس است، ما در آن جلسات 
نماینده ای از شورای نگهبان نداریم. طحان نظیف در 
پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه اگر وزارت کشور اقدامی 
برای برگزاری الکترونیکی انتخابات انجام ندهند، آیا 
شورای نگهبان به این موضوع ورود می کند، گفت: 
شورای نگهبان ناظر انتخابات است و طبیعتا راسا 
نمی تواند به این موضوع ورود کند. وی افزود: اقدامات و 
پیشنهادات باید از طرف وزارت کشور به عنوان مجری 
انتخابات آغاز شود و ما هم آن ها را بررسی می کنیم. وی 
در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه چرا مجلس درباره 
استخدام و به کارگیری نیرو در مجلس، مجمع تشخیص 
مصلحت نظام و وزارت اطلاعات و چند دستگاه دیگر 
استثنا قائل شده است، بیان کرد: این موارد را باید از 
مجلس سوال کنید، هرچند این بحث، چندین دستگاه 
را شامل می شود. وی ادامه داد: این دستگاه ها مقررات 
استخدامی خاص خودشان را دارند و بی ضابطه نیستند، 
شاید اقتضای استقلال این دستگاه ها موجب شده که با 
ضابطه خاصی این کار را انجام دهند. سخنگوی شورای 
نگهبان درباره مصوبه دولت درباره واردات خودرو و 
نظر هیات نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام در 
این خصوص بیان کرد: درباره جزئیات این مصوبه 
اطلاعی ندارم و نمی دانم که نظر هیات عالی نظارت 
مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره این موضوع چه 
بوده است، بهتر است از مسئولان این نهاد سوال کنید. 
طحان نظیف درباره اصلاح قانون انتخابات مجلس و دو 
رویکرد تناسبی و استانی در این اصلاح گفت: درباره 
تناسبی و استانی شدن بحثی در شورا نشده است. وی 
افزود: جلساتی در مجلس در این موضوع برگزار شده 
اما به طور مشخص ما در شورای نگهبان بحث جدیدی 
در این مورد طرح نداشتیم و شورا هم در این باره اساسا 
پیشنهادی نداشته است. سخنگوی شورای نگهبان 
درباره ایجاد نظام پارلمانی دو مجلسی نیز بیان کرد: 
این موضوع باید در محافل دانشگاهی و حقوقی کشور 
مورد بررسی قرار گیرد و جای این مباحث در شورای 
نگهبان نیست. وی در پاسخ به سوال دیگری درمورد 
نظر شورای نگهبان درباره تغییر قانون اساسی برای 
ایجاد نظام پارلمانی دو مجلس گفت: قانون اساسی برای 
تغییر قانون اساسی ساز و کار مشخصی دارد و بن بستی 
راجع به این مسئله وجود ندارد. وی ادامه داد: اگر قرار 
باشد این اتفاق رخ دهد، شورای نگهبان به وظایف 

قانونی خود عمل می کند. 


